

研究论文

电拓扑状态预测有机磷酸酯类化合物的气相色谱保留指数

王宇¹, 刘树深^{1,2,*}, 赵劲松¹, 王晓栋¹, 王连生¹

(¹南京大学环境学院 污染控制与资源化研究国家重点实验室 南京210093)

(²同济大学环境学院 长江水环境教育部重点实验室 上海 200092)

收稿日期 2005-7-8 修回日期 2006-1-25 网络版发布日期 接受日期

摘要 以原子类型电拓扑状态指数(ETSI)有效表征35个有机磷酸酯类化合物(OP)的分子结构,应用基于预测的变量选择与模型化(VSMP)方法建立OP化合物在3种不同固定相上的气相色谱保留指数(RI)与分子结构(ETSI)的定量相关模型. 结果表明,影响不同固定相上OP色谱保留的主要结构因素都是由7个ETSI描述子对应的子结构碎片,即: =CH₂,≡C—, aaC—, =O, —O—, Cl和Br. 其中子结构aaC—, =O和—O与OP化合物母体骨架密切相关,而=CH₂,≡C—, —Cl和—Br反映支链或取代基的变化.

通过多元线性回归法建立OP化合物在三个固定相上的定量结构-保留相关模型(QSRR)发现,各QSAR模型的估计相关系数均在0.99以上, LOO检验相关系数在0.98以上,表明模型具有良好估计能力与稳定性.应用28个OP训练集样本构建的QSRR模型预测外部7个检验集RI结果表明训练集模型具有良好预测能力.

关键词 [电拓扑指数](#) [有机磷酸酯](#) [定量结构-保留相关](#) [基于预测的变量选择与模型化方法\(VSMP\)](#)

分类号

Prediction of Gas Chromatographic Retention Indices of Organophosphates by Electrotological State Index

WANG Yu¹, LIU Shu-Shen^{*,1,2}, ZHAO Jin-Song¹, WANG Xiao-Dong¹, WANG Lian-Sheng¹

(¹ State Key Laboratory of Pollution Control and Resources Reuse, School of Environment, Nanjing University, Nanjing 210093)

(² Key Laboratory of Yangtze Aquatic Environment, Ministry of Education, College of Environmental Science and Engineering, Tongji University, Shanghai 200092)

Abstract Electrotological state index (ETSI) for atom types was used to describe the structures of 35 organophosphates and a quantitative linear relationship between the ETSI descriptors and gas chromatographic retention indices (RI) was developed using the variable selection and modeling based on prediction (VSMP). It was found that some main structural factors influencing the RI of organophosphates are 7 substructures such as =CH₂, ≡C—, aaC— (where “a” refers to a chemical bond in the aromatic ring), =O, O, Cl and Br, which were related to the molecular skeleton of organophosphates, substituent groups on phenyl ring, and alkyls binding to the bond of P—O. Three best 7-variable models, with the calibrated correlation coefficient of $r > 0.99$ and the validated correlation coefficient of $q > 0.98$ for three stationary phases, were built by multiple linear regression, which shows a good estimation ability and stability of models. A prediction power for the external samples was validated by the model built from the training set with 28 organophosphates.

Key words [electrotological state index](#) [organophosphate](#) [quantitative structure-retention relationship](#) [variable selection and modeling based on prediction](#)

DOI:

通讯作者 刘树深 ssliuhl@263.net or ssliu@nju.edu.cn

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(284KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“电拓扑指数”的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [王宇](#)
- [刘树深](#)
-
-
- [赵劲松](#)
- [王晓栋](#)
- [王连生](#)